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Rozpoczęła się realizacja projektu „,Zazieleniamy Łódzkie”. 
W puli jest 5 milionów złotych, między innymi na tworzenie 
przestrzeni zielonych.                                   Strona 2

W Łódzkiem dużo bezpieczniej
76 milionów złotych na budowę obwodnic ważnych dla 
mieszkańców. Inwestycje zostały wsparte z Rządowego 
Programu Rozwoju Dróg.                           Strona 11

Nasz region to raj dla rowerzystów
Samorząd województwa łódzkiego przygotował ponad 100 
tras rowerowych. Dzięki nim można zaplanować nawet długie 
wyprawy.                                                 Strona 12

Będziemy ogrodem Polski

:aĪne wsparcie dla straĪakyw
Samorząd Województwa Łódzkiego przekazał 3 miliony złotych na wsparcie dla ochotniczych straży pożarnych.
Nowy sprzęt kupi dzięki temu 156 jednostek OSP
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Tłumy klientów szturmują w soboty Ryneczek Marszałkowski oraz Ryneczek Wojewódzki w Łodzi. Ich utworzenie to pomysł marszałka 
Grzegorza Schreibera na to, jak skutecznie wykorzystać wprowadzone na początku roku przez rząd Prawa i Sprawiedliwości ułatwienia 
dla rolniczej sprzedaży detalicznej. Zadowoleni są i rolnicy, i ich klienci. Pierwsi dostali bezpłatne miejsca handlu i szansę dotarcia 
do nowej grupy odbiorców. Drudzy cieszą się z możliwości zakupu towarów świetnej jakości.                                       Strona 3

Strona 4
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7e pieniądze się 3olsce naleĪą

Wysokość reparacji wojennych zosta-
ła oszacowana na podstawie raportu 
dotyczącego strat Polski poniesionych 
w wyniku agresji i okupacji niemiec-
kiej w latach 1���-1�4�. Raport - za-
prezentowany 1 września na Zam-
ku Królewskim w Warszawie, został 
przygotowywany przez Parlamentar-
ny Zespół ds. Oszacowania Wysoko-
ści Odszkodowań Należnych Polsce 
od Niemiec za Szkody Wyrządzone 
w trakcie II wojny światowej. Ten 
ważny dla naszego kraju dokument 
to efekt wielomiesięcznych prac bli-
sko �� naukowców� historyków, eko-
nomistów, rzeczoznawców majątko-
wych oraz 1� recenzentów. Zespołem 
kierował poseł Arkadiusz Mularczyk.

Podczas prezentacji raportu Jaro-
sław Kaczyński, prezes Prawa i Spra-
wiedliwości, ogłosił także decyzję 
o wystąpieniu do Niemiec o odszko-
dowania za straty Polski poniesione 
w czasie wojny i okupacji.

- Rezygnacja z tych uzasadnionych 
roszczeń byłaby przejawem choro-
bliwego kompleksu niższości, któ-
ry z natury rzeczy nie może być do-
brą podstawą polityki narodowej. 
To może być tylko podstawa drogi ku 
nowemu zniewoleniu, nowym stra-
tom - mówił Jarosław Kaczyński. 
- Okupacja miała charakter zbrodniczy
i okrutny. Spowodowała efekty, które 
w wielu przypadkach trwają do dziś.

Ponad 6 bilionów 220 miliardów 
złotych - to kwota, jakiej Polska 
domaga się od Niemiec za straty, 
które nasz kraj poniósł podczas 
drugiej wojny światowej. 
W raporcie dotyczącym tych 
strat są rozdziały poświęcone 
naszemu województwu oraz 
zbombardowanemu Wieluniowi.

W raporcie zaznaczono, że precy-
zyjne obliczenie skali strat nigdy nie 
będzie możliwe, bo są one tak znacz-
ne, że wymykają się metodom ba-
dawczym. Do tego brakuje wielu da-
nych statystycznych sprzed wojny 
i z okresu powojennego, a znaczna 
część dowodów zbrodni była przez 
okupanta systematycznie niszczona. 
Jak tłumaczył prezes Kaczyński, suma 
określona przez raport jest poważna, 
ale z punktu widzenia Niemiec i wie-
loletniego spłacania tego typu odszko-
dowań, realistyczna i do udźwignięcia 
przez niemiecką gospodarkę.

W dokumencie znalazł się, między 
innymi, fragment poświęcony znisz-

Przygotowany projekt dokumen-
tu został przyjęty dzień przed sesją 
na posiedzeniu Zarządu Wojewódz-
twa Łódzkiego. Zakończony etap prac 
został poprzedzony negocjacjami pro-
wadzonymi na poziomie rządowym 
i na poziomie Komisji (uropejskiej.

Podczas jednego z ostatnich spo-
tkań, (mma Toledano /aredo, dyrektor 
ds. polityki regionalnej w Komisji (uro-
pejskiej, mówiła, że choć okoliczności 

negocjacji były trudne, to udało się podą-
żać zgodnie z ustalonym scenariuszem.
- To najbardziej złożone z wyzwań, 
podkreślamy jednak pozytywne przy-
kłady płynące z państwa regionu. 
Wiem, że mogą państwo stanowić wzór 
dla innych, np. w dziedzinie transportu 
publicznego. Pomimo różnych proble-
mów, pomimo depopulacji, wciąż sta-
nowicie atrakcyjną aglomerację, także 
dzięki dobrze rozwiniętemu systemowi 

transportu publicznego - powiedzia-
ła dyrektor.

Aby program odzwierciedlał potrze-
by i oczekiwania mieszkańców regionu, 
przeprowadzone zostały szeroko zakro-
jone konsultacje społeczne, do których 
zaproszeni zostali przedstawiciele róż-
nych środowisk� jednostek samorządu 
terytorialnego, świata biznesu, orga-
nizacji pozarządowych, naukowców.
- Zależało nam na tym, żeby do tego 

etapu prac włączyć jak najszerszą gru-
pę mieszkańców Łódzkiego - mówił 
marszałek Schreiber.

Do propozycji zmian zgłoszonych 
zostało ponad 14�� uwag. Większość 
została uwzględniona w programie.

)undusze (uropejskie dla Łódz-
kiego ���� to dokument, który okre-
śla strategię wykorzystania środków 
unijnych w województwie łódzkim 
na lata ���1-����. Środki unijne zo-

staną skierowane na wsparcie m.in.� 
działalności badawczo-rozwojowej, 
inwestycji w małe i średnie przedsię-
biorstwa, wykorzystania odnawialnych 
źródeł energii, efektywności energe-
tycznej, zrównoważonego transportu 
czy adaptacji do zmian klimatu.

Województwo Łódzkie będzie dys-
ponowało w latach ���1-���� kwotą 
ponad �,� mld euro.

BG

- Rozpoczynamy ostatni etap ofi cjalnych negocjacji z Komisją Europejską dotyczących programu Fundusze Europejskie dla Łódzkiego – poinformował 
podczas październikowej sesji Sejmiku Województwa Łódzkiego marszałek Grzegorz Schreiber.

czeniom Wielunia. Bilans strat miasta 
opisał wieluński historyk prof. Stani-
sław Tadeusz Olejnik. Zbombardo-
wane 1 września 1��� r. nad ranem 
miasto zostało zniszczone w �� pro-
centach, utraciło cenne budowle i wie-
le innych dóbr kultury. Szacuje się, 
że zginęło 1�� osób. W tomie trzecim 
raportu jest rozdział poświęcony na-
szemu województwu. To zestawienie 
miejscowości, w których Niemcy po-
pełnili zbrodnie na ludności cywilnej 
oraz liczba o¾ ar. Jak tłumaczą autorzy 
raportu, ta liczba jest niedoszacowana, 
ale i tak skala eksterminacji ludności 
Polski była gigantyczna. Męczeńską 
śmierć ponieśli obywatele II Rzecz-
pospolitej, którzy zginęli w czasie po-
jedynczych mordów, masowych roz-

strzeliwań, w pacy¾ kacjach wsi, jako 
o¾ ary więziennych mordów i pu-
blicznych egzekucji. Okupanci sto-
sowali odpowiedzialność zbiorową, 
dokonując egzekucji zakładników. 
Przedstawiona lista liczy w sumie 
dziewięć tysięcy dwieście dziewięć-
dziesiąt trzy zidenty¾ kowane miej-
scowości.

� października Zbigniew Rau, mi-
nister spraw zagranicznych Polski, 
podpisał notę dyplomatyczną, któ-
ra została przekazana Ministerstwu 
Spraw Zagranicznych w Berlinie. 
Wyraża ona przekonanie, że strony 
powinny podjąć niezwłoczne dzia-
łania zmierzające do uregulowania 
kwestii następstw agresji i okupa-
cji niemieckiej w latach 1���-1�4�.

)XndXsze (Xropejskie dla àydzkieJo na IiniszX 

- Okupacja miała charakter zbrodniczy i okrutny. Spowodowała efekty, 
które w wielu przypadkach trwają do dziś – mówił podczas prezentacji raportu 
Jarosław Kaczyński, prezes Prawa i Sprawiedliwości

W raporcie dotyczącym strat Polski znalazł się fragment poświęcony zniszczeniom 
Wielunia. 1 września 1939 r. miasto zostało zniszczone w 75 procentach

fot. TG

na tyle roboczolat została podliczona przymXsowa praca 
ponad � mln 3olakyw wywiezionycK na roboty do 1iemiec 4 mln 881 tys� 

5 mln ��� tys�

19 mld ��� mln� zł

Ğmierci tylX obywateli 3olski dotyczą wyliczenia w raporcie

na tyle wyceniono straty związane ze zrabowaniem 
lXb zniszczeniem dzieł sztXki, zniszczeniem 
zabytkyw arcKitektXry
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Oba ryneczki są otwarte 
w każdą sobotę

Ryneczek Marszałkowski
przy ul. Drewnowskiej 75 
(wejście od ul. Piwnej)

w godz. 8-14 

Ryneczek Wojewódzki
przy Porcie Łódź 
w godz. 10-15

Ryneczki się przyjęły, bo prosto od rolnika 
to smacznie i zdrowo

Oferta ryneczków jest imponująca. 
Świeże warzywa i owoce, pięknie pach-
nące pieczywo, smakowicie wyglądają-
ce sery i inne produkty mleczne, kuszące 
zapachem i wyglądem wędliny, bogaty 
wybór miodów, nawet gotowe dania.

Natalia Pawlak z Boczków Cheł-
mońskich w powicie łowickim przy-
jeżdża na Ryneczek Marszałkowski przy 
ul. Drewnowskiej. Przywozi wyhodo-
wane we własnym gospodarstwie wa-
rzywa. Idą jak woda.

- Długo czekaliśmy na to, aby otwo-
rzyć się na szersze grono odbiorców. 
Ten rynek w końcu dał nam taką moż-
liwość. To ścisłe centrum Łodzi, dlatego 
liczyłam, że będzie tu duży ruch. I nie 
zawiodłam się - opowiada pani Natalia.

Ryneczki zadebiutowały 1 paździer-
nika. To pomysł Grzegorza Schreibe-
ra, marszałka województwa łódzkie-
go, na to, jak skutecznie wykorzystać 

wprowadzone na początku roku przez 
rząd Prawa i Sprawiedliwości ułatwienia 
dla rolniczej sprzedaży detalicznej.

- Podczas moich spotkań z rolnikami 
w różnych częściach województwa sły-
szałem o braku możliwości przyjecha-
nia do Łodzi i handlowania bez potrze-
by zatrudniania pośredników - mówi 
marszałek Grzegorz Schreiber. - Z dru-
giej strony docierały do mnie sygnały 
od mieszkańców Łodzi, którzy chcieli 
w swoim mieście przyjść na ryneczek 
i kupować towary dobrej jakości bez-
pośrednio od producentów. Połączyli-
śmy więc potrzeby rolników i miesz-
kańców Łodzi.

Ryneczki zostały przygotowane 
we współpracy Urzędu Marszałkow-
skiego z Łódzkim Ośrodkiem Doradz-
twa Rolniczego w Bratoszewicach, Por-
tem Łódź oraz Łódzką Agencją Rozwoju 
Regionalnego. Łódź jest pierwszym 

miastem wojewódzkim w Polsce, gdzie 
takie miejsca handlu powstały. Można 
na nich zrobić praktycznie kompletne 
zakupy.

- Mamy chleb wiejski, ciasta droż-
dżowe i ciastka żytnie - wylicza Michał 
Strzelczyk z Gminy Dłutów, który ma 
stoisko na Ryneczku Wojewódzkim przy 
Porcie Łódź.

Ale na ryneczkach są nie tylko rol-
nicy. Można tam spotkać renomowa-
nych sprzedawców, którzy są laureata-
mi prestiżowych nagród. Aleksandra 
Kowalska z Głowna, z wykształce-
nia farmaceutka, od kilkunastu lat zaj-
muje się lepieniem pierogów. Bazuje 
na przepisach przekazywanych z po-
kolenia na pokolenie. Jej pierogi z ka-
szą gryczaną i grzybami zostały w tym 
roku nagrodzone „Tygielkiem smaków” 
w Wojewódzkim Konkursie Produktów 
Tradycyjnych.

- Znajomi od dawna mówili, że go-
tuję tak świetnie, iż powinnam założyć 
restaurację - opowiada pani Aleksandra. 
- Dzięki tym stoiskom możemy dotrzeć 
bezpośrednio do klientów, opowiedzieć 
o naszych produktach, w jaki sposób 
powstają. Świetna inicjatywa Urzędu 
Marszałkowskiego.

Dużym powodzeniem cieszą się rów-
nież syropy i dżemy naturalne z Dmo-
sina w powiecie brzezińskim. - Wy-
braliśmy rynek przy Drewnowskiej, 
bo trudno o lepszą lokalizację niż cen-
trum Łodzi - mówi Łukasz Cyroń, pro-
ducent soków.

Z kolei jako atut Ryneczku Woje-
wódzkiego przy Por-

cie Łódź rolnicy wy-

mieniają bliskość trasy ekspresowej S14. 
Na obu ryneczkach ważna jest możli-
wość podjechania samochodem pod 
samo stoisko, co ułatwia rozładunek.

Zadowoleni są też kupujący. Podczas 
otwarcia 1 października Adrian Sykut 
opuszczał stoiska przy ul. Drewnowskiej 
z pełnymi siatkami warzyw i owoców.
- Jest zdrowo i smacznie. Tylko tu mogę 
kupić żywność dobrej jakości z pierw-
szej ręki - mówił.

- Świetne produkty, duży wybór, 
a w dodatku mamy blisko - zachwala 
Tomasz Kwiatkowski, który na Ryne-
czek Wojewódzki w Porcie Łódź przy-
jechał z Pabianic. 

MM

Tłumy klientów szturmują w soboty Ryneczek Marszałkowski i Ryneczek Wojewódzki w Łodzi. Zadowoleni są i sprzedający, i ich klienci. Pierwsi dostali 
do dyspozycji bezpłatne miejsca handlu i możliwość dotarcia do nowego grona odbiorców, drudzy - szansę na zakup świetnych towarów prosto od producentów.

Ryneczki cieszą się dużym zainteresowaniem łodzian

Mieszkańcy Łod zi, ale i innych miast, dostali możliwość 
zakupu zdrowej żywności prosto od rolników

Długo czekaliśmy, aby otworzyć się na szersze grono odbiorców. Ten rynek w końcu dał nam taką możliwość - mówi Natalia Pawlak 
z Boczków Chełmońskich w powiecie łowickim, przyjeżdżająca na Ryneczek Marszałkowski przy ul. Drewnowskiej

Ryneczki powstały z inicjatywy Grzegorza Schreibera, 
marszałka województwa łódzkiego
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- Chcemy być bliżej was, chcemy, że-
byście wiedzieli, że macie w nas part-
nera - podkreślił Grzegorz Schreiber, 
marszałek województwa łódzkiego, 
podczas spotkania z przedstawicie-
lami �� jednostek OSP spośród 1��, 
które otrzymały wsparcie.

Marszałek spotkał się ze strażaka-
mi we wrześniu w siedzibie OSP Rą-
bień w powiecie zgierskim. Konkurs 
„Zwiększenie potencjału ratownicze-
go ochotniczych straży pożarnych 
województwa łódzkiego” został ogło-
szony w połowie roku. Miał na celu 
doposażenie tych jednostek, które od-
dały swój sprzęt strażakom z Ukra-
iny. Zainteresowanie było tak duże, 
że Sejmik WŁ podwoił kwotę dota-
cji z 1,� do � mln zł. Wnioski złoży-
ło ��� straży. Po raz pierwszy jed-
nostki  same aplikowały o pieniądze. 
Do tej pory robiły to tylko za pośred-
nictwem gmin.

- Doceniamy straże, które w obli-
czu największego zagrożenia potra¾ ą 
się dzielić z innymi. Wy wsparliście 
druhów z Ukrainy, my wspieramy 

was - mówił podczas uroczystego 
apelu w Rąbieniu marszałek Grze-
gorz Schreiber.

Dotacje sięgają �� tys. zł. To pienią-
dze na konkretne wyposażenie wska-
zane przez daną jednostkę. OSP Ka-
linowa z powiatu sieradzkiego chce 
kupić specjalistyczną odzież bojową 
i agregat prądotwórczy.

° Brakuje nam tego sprzętu. Po-
rządny agregat w trudnych sytu-
acjach, jak wichury i inne klęski ży-
wiołowe, sprawi, że będziemy mogli 
skutecznie pomóc mieszkańcom 
- mówi Dariusz Mikołajczyk, prezes 
OSP Kalinowa.

Z kolei OSP Sieradz za �� tys. zł 
będzie kupować zestaw podpór stabi-
lizujących do zabezpieczenia pojaz-
dów podczas wypadków drogowych. 
- Jesteśmy w Krajowym Systemie 
Ratowniczo-Gaśniczym i często jeź-
dzimy do wypadków, to prawie po-
łowa naszych wszystkich wyjazdów 
w roku - tłumaczy Robert Tworek, 
prezes jednostki.

KW

:aĪne wsparcie dla straĪakyw
Nowe agregaty, pompy, węże, radiostacje, kamery termowizyjne, 
odzież bojowa - to sprzęt, jaki w tym roku trafi  do 156 jednostek 
OSP. Samorząd Województwa Łódzkiego przekazał na ten cel 
3 miliony złotych.

fot. PW

fot. PW

fot. PW

Jedno z największych wydarzeń 
gospodarczych w Polsce po-
trwa od 14 do 1� grudnia w ho-
telu 9+ Andelµs Łódź. Tematem 
przewodnim tegorocznej, jubile-
uszowej edycji ()G będzie biz-
nes w erze innowacji. Dlaczego" 
Bo podniesienie innowacyjności 
naszej gospodarki to jedno z klu-
czowych zagadnień, z którymi 
polskie firmy będą się musiały 
zmierzyć w najbliższych latach. 
Podczas ()G poruszonych zo-
stanie wiele tematów dedykowa-
nych wyzwaniom, przed którymi 
stoją przedsiębiorcy, szczególnie 
w kontekście rozwoju technologii 

cyfrowych. To niezwykle ważne, 
gdy wciąż zmagamy się z postpan-
demiczną rzeczywistością i kry-
zysem energetycznym spowodo-
wanym napaścią Rosji na Ukrainę 
oraz konsekwencjami wojny na 
wschodzie (uropy.

- Nie warto wyważać otwartych 
drzwi. Na (uropejskim )orum 
Gospodarczym nowe rozwiąza-
nia podajemy na tacy. Wystarczy 
otworzyć się na nowe myślenie 
w biznesie - zachęca Grzegorz 
Schreiber, marszałek wojewódz-
twa łódzkiego.

Wśród prelegentów pojawią się 
eksperci z całego świata, w tym 

członkowie grupy politycznej 
(uropejskiego Komitetu Regio-
nów - (uropejskich Konserwa-
tystów i Reformatorów, ponad 
�� eurodeputowanych z 1� krajów 
Unii (uropejskiej. Będzie oka-
zja dowiedzieć się więcej o in-
nowacyjności i konkurencyjności 
firm z sektora MŚP, podyskutować 
o możliwościach podwyższenia 
poziomu handlu zagranicznego, 
pozyskać informacje na temat no-
wych rynków zbytu. Nie zabrak-
nie tematów wykorzystania i roz-
woju innowacyjnych technologii 
oraz nowoczesnych sposobów za-
rządzania firmą. 

àydzkie zaprasza na wyjątkowe IorXm
Inspirujące dyskusje, wybitni prelegenci ze świata biznesu i nauki, przedstawiciele największych fi rm. 
Przed nami piętnasta edycja Europejskiego Forum Gospodarczego – Łódzkie 2022.

Europejskie Forum Gospodarcze na stałe wpisało się do kalendarza najważniej-
szych imprez gospodarczych w kraju. Jest przestrzenią do nawiązywania kontaktów 
biznesowych, pozyskiwania klientów, miejscem wymiany opinii i doświadczeń. Forum 
to wydarzenie, gdzie promuje się innowacje w biznesie oraz integruje środowiska 
gospodarcze, naukowe, samorządowe i rządowe.
W tym roku EFG odbywać się będzie w formie hybrydowej – tradycyjne, stacjonar-
ne obrady połączone z transmisją online. Wydarzenie organizowane jest w ramach 
projektu współfi nansowanego ze środków Europejskiego Funduszu Rozwoju Regional-
nego, a udział w nim jest bezpłatny.

Rejestracja dostępna jest pod adresem: www.forum.lodzkie.pl
Partner główny: Regionalny Fundusz Rozwoju Województwa Łódzkiego. 

Podczas Forum już tradycyjnie poznamy laureatów Nagrody Gospodarczej 
Województwa Łódzkiego „,Biznes na PLUS”. Nagroda zostanie przyznana w siedmiu 
kategoriach: Biznes na PLUS – Nagroda Zarządu Województwa Łódzkiego, 
Debiut Roku, Sukcesja z sukcesem, Łódzkie zaprogramowane na przyszłość, 
Międzynarodowy sukces, Świadomi w biznesie - Nagroda Publiczności. Wręczenie 
prestiżowych wyróżnień - 15 grudnia podczas uroczystej gali

Uroczysta zbiórka części jednostek, które otrzymały dotacje została zorganizowana przed strażnicą OSP Rąbień

Dotacje dla jednostek OSP sięgają 20 tys. złotych
Podczas wręczania strażakom symbolicznych czeków marszałkowi Grzegorzowi Schreiberowi towarzyszyli 
poseł Prawa i Sprawiedliwości Piotr Polak i radna wojewódzka Dorota Więckowska

fot. AS
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Odpoczynek od koszmaru wojny

Roman mieszka we Włodzimierzu 
Wołyńskim. Ma 1� lat. Słyszał, jak 
bomby spadają na jego miasto, na 
szczęście jemu i jego bliskim nic się 
nie stało. Ze Spały codziennie dzwo-
nił do mamy i taty. Opowiadał, co 
robił, z kim się zaprzyjaźnił, co jadł. 
Daria jest z Winnicy. Rosyjskie bom-
by zniszczyły centrum miasta, ale jej 
dom ocalał. W Spale bardzo jej się 
podobało.

- Gramy w piłkę, odpoczywamy, 
ćwiczymy, poznajemy nowych lu-
dzi ° opowiadała piętnastolatka. Tak 
jak Roman, codziennie rozmawia-

ła z rodzicami. Pytali, co u niej, ale 
sami nie dzielili się wydarzeniami. 
Nie chcieli martwić córki.

Daria i Roman to dwoje z setki 
dzieci z partnerskich obwodów woje-
wództwa łódzkiego, które w sierpniu 
spędziły dwa tygodnie w Centralnym 
Ośrodku Sportu - Ośrodku Przygoto-
wań Olimpijskich w Spale w powiecie 
tomaszowskim. To tutaj na zlecenie 
Samorządu Województwa Łódzkie-
go został zorganizowany obóz spor-
towo-językowy. Dzieci przyjechały 
autokarami do Przemyśla, skąd ode-
brali je pracownicy Urzędu Marszał-

kowskiego WŁ. W Spale powitał je 
Grzegorz Schreiber, marszałek wo-
jewództwa łódzkiego.

Grupa dzieci, które do Polski przy-
jechały zaraz po wybuchu wojny, 
wypoczywała w Dobieszkowie pod 
Łodzią. Program obu obozów był 

wypełniony po brzegi atrakcjami� 
zajęciami sportowymi, artystycz-
nymi, wycieczkami po Łódzkiem. 

Wszystko po to, aby ukraińskie dzie-
ci zapomniały o koszmarze wojny, 
którego doświadczyły. Cel został 
osiągnięty. Gdy marszałek Grze-

gorz Schreiber odwiedzał kolonistów 
w Dobieszkowie i Spale, uśmiechy 
nie schodziły im z twarzy.

- Dzieci czują się tu bezpieczne, 
choć na początku bały się przelatu-
jących samolotów. Ciężko było im 
zrozumieć, że nie będą zrzucać bomb 
- mówiła Olena Gudzenko, tłumacz-
ka z Ukrainy.

Jedną z najbardziej wzruszających 
chwil było wspólne świętowanie Dnia 
Niepodległości Ukrainy. �4 sierpnia 
dzieci i ich opiekunów odwiedzili 
Grzegorz Schreiber, marszałek wo-

jewództwa łódzkiego oraz (wa Wen-
drowska, radna Sejmiku. Był ukraiń-
ski hymn, były prezenty, rozmowy 
i życzenia oraz wzruszający program 
artystyczny przygotowany przez ko-
lonistów.

- Wszystkie te wspaniałe występy 
sprowadzały się do marzenia o po-
wrocie do wolnej Ukrainy. Dziękuję 
za okazanie waszych uczuć, z całego 
serca życzę, żebyście mogli wrócić 
do swoich domów, do waszych bli-
skich - mówił marszałek Grzegorz 
Schreiber.                                        KW

Dwa tygodnie dobrej zabawy oraz wytchnienia od traumatycznych myśli lub wspomnień. Urząd Marszałkowski Województwa Łódzkiego zorganizował letni wypoczynek 
dla dwustu dzieci z Ukrainy. W Dobieszkowie pod Łodzią wypoczywały te, które do Polski przyjechały zaraz po wybuchu wojny. W Spale spędziły kolonie dzieci 
z obwodów partnerskich Województwa Łódzkiego w Ukrainie: winnickiego, odeskiego i wołyńskiego.

Jedną z najbardziej wzruszających chwil było wspólne świętowanie Dnia Niepodległości Ukrainy. 24 sierpnia 
dzieci i ich opiekunów odwiedził Grzegorz Schreiber, marszałek województwa łódzkiego

Podczas kolonii ukraińskie dzieci miały zapomnieć o koszmarze wojny, którego doświadczyły. 
Cel został osiągnięty, o czym świadczą uśmiechy kolonistów

Samorząd Województwa Łódzkiego zapewnił dzieciom pobyt oraz dojazd. Były też prezenty 
dla uczestników kolonii: paczki pierwszego dnia, a także plecaki z wyprawką szkolną na pożegnanie

Wśród wypoczywających w Spale była grupa akrobatyczna spod Odessy. 
Młodzi sportowcy dali imponujący pokaz podczas Dnia Niepodległości Ukrainy
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We wrześniu poznaliśmy laureatów Wojewódzkiego Konkursu Produktów Tradycyjnych 
„„Tygiel Smaków 2022”.

7ak powstają kXlinarne wizytywki 
naszeJo reJionX

fot. AS

To, co zgłosili do konkursu produ-
cenci tradycyjnej żywności z nasze-
go regionu, pieściło zmysły� smaku, 
wzorku, węchu. Jury po burzliwych 
obradach zdecydowało, że główną 
nagrodę, czyli tytuł i statuetkę „Ty-
giel Smaków”, zdobywa baleron 
sezonowany z Zaborowa przygoto-
wany przez Zakład Przetwórstwa 
Mięsnego Daniela Czapnika z po-
wiatu tomaszowskiego.

- To produkt dojrzewający, czyli 
przygotowany według najstarszej 
metody konserwacji polegającej wy-
łącznie na zasoleniu mięsa. Ĩeby był 
dobry, wystarcza mu około dwu-
nastu tygodni, ale potem z każdym 
dniem nabiera smaku i jakości. Ten, 
który prezentowaliśmy dziś, dojrze-
wał sześć i pół miesiąca - zdradza 
Daniel Czapnik.

Dla jego ¾ rmy to już drugi „Tygiel 
Smaków”. W roku ��1� statuetkę 
zdobyła wędzonka. Z kolei w roku 
��11 „Tygielkiem Smaków” zosta-
ła nagrodzona szynka cygańska wę-
dzona na gorąco. To jeden z dowo-
dów na to, że producenci tradycyjnej 
żywności z naszego województwa 
nieustannie się rozwijają - podno-
szą jakość produktów i poszerzają 
swoją ofertę.

Wojewódzki Konkurs Produktów 
Tradycyjnych „Tygiel Smaków” po 
raz trzynasty zorganizował Urząd 
Marszałkowski Województwa 
Łódzkiego. Był częścią ;9 Mię-
dzynarodowych Targów Ĩywności 
(kologicznej i Naturalnej NATU-
RA )OOD w Atlas Arenie w Ło-
dzi. Patronat honorowy nad targami 
objął Grzegorz Schreiber, marsza-

łek województwa łódzkiego. W tym 
roku o prestiżowy tytuł rywalizo-
wało �� producentów, którzy zgło-
sili �� produktów w � kategoriach. 
Produkty oceniała komisja konkur-
sowa. Jurorzy brali pod uwagę walo-
ry smakowe, ale punkty przyznawa-
li także za pierwsze wrażenie, czyli 
wygląd, sposób prezentacji, opako-
wanie. Premiowany był opis pro-
duktu, zwłaszcza to, czy jest nazwą 
historyczną, ludową lub regionalną. 
Jury analizowało również skład ° tu 
liczyło się, czy produkt wytwarza-
ny jest z wykorzystaniem lokalnych 
surowców.

Samorząd Województwa Łódz-
kiego reprezentował podczas kon-
kursu Andrzej Górczyński, członek 
Zarządu WŁ

AA

7ak powstają kXlinarne wizytywki 7ak powstają kXlinarne wizytywki 7ak powstają kXlinarne wizytywki 7ak powstają kXlinarne wizytywki 7ak powstają kXlinarne wizytywki 7ak powstają kXlinarne wizytywki 
fot. AS

7ak powstają kXlinarne wizytywki 7ak powstają kXlinarne wizytywki 

- kiełbasa krakowska sucha - firmy Ar-Kos z powiatu brzezińskiego - kategoria mięso świeże oraz produkty mięsne
- konfi tura z ałyczy - Czesława Maszczyka z powiatu piotrkowskiego – kategoria orzechy, nasiona, zboża, warzywa i owoce
- chleb żytni z kozieradką - PPHU Agnieszka Gajda-Sokołowska z powiatu pabianickiego - kategoria wyroby piekarnicze i cukiernicze
- pierogi z kaszą gryczaną i grzybami - fi rmy Kowal Aleksandry Kowalskiej z powiatu zgierskiego – kategoria gotowe dania i przyprawy
- kwas chlebowy z żurawiną - fi rmy EKO-NATURA Agnieszki Dadusz i Pawła Oleszczaka z powiatu łaskiego - kategoria napoje
- twaróg - fi rmy Rarytasy od Zawiasy z powiatu sieradzkiego - kategoria sery i inne produkty mleczne
- miód koniczynowo-lipowy Pasieki Boży Dar Adama Wiklaka z Łodzi - kategoria inne produkty, w tym: oleje i tłuszcze, miody, 
  produkty rybołówstwa, ryby itp.

„„Tygielki Smaków”, czyli nagrody w poszczególnych kategoriach konkursowych, zdobyły:

Główną nagrodę konkursu, czyli ,„Tygiel Smaków” odebrał 
Daniel Czapnik, właściciel Zakładu Przetwórstwa Mięsnego 
z powiatu tomaszowskiego za baleron sezonowany z Zaborowa

Celem konkursu ,„Tygiel Smaków” jest promocja produktów regionalnych z Łódzkiego, wytwarzanych trady-
cyjnymi metodami, często z pokolenia na pokolenie.
Chodzi także o propagowanie wiedzy o żywności wysokiej jakości z województwa łódzkiego i wyszukiwanie 
lokalnych przysmaków, które mogłyby stać się kulinarną wizytówką województwa. Efektem konkursu jest 
wzmocnienie pozycji rynkowej produktów tradycyjnych i zainteresowanie nimi konsumentów, a w rezultacie 
doprowadzenie do powstania rynku produktów wysokiej jakości.
O randze i poziomie konkursu świadczy to, że w przeszłości nagradzane wyroby i potrawy trafi ały póź-
niej na Listę Produktów Tradycyjnych Województwa Łódzkiego prowadzoną przez Ministerstwo Rolnictwa 
i Rozwoju Wsi. Tak było chociażby z sokiem pomidorowym z Kałęczewa fi rmy Wiatrowy Sad Grażyny Wiatr 
nagrodzonym „,Tyglem Smaków” w roku 2015. Ale bywało też, że  produkty zgłoszone do konkursu były 
na tej liście już wcześniej, jak na przykład kiełbasa felinowska fi rmy Przetwórstwo Mięsno-Wędliniarskie 
Jacek Podgórniak, nagrodzona w roku 2017 „,Tygielkiem Smaków” w kategorii produktów mięsnych. Przypo-
mnijmy, że Lista Produktów Tradycyjnych Województwa Łódzkiego liczy już ponad 150 pozycji.

fot. AS
fot. AS

fot. AS

fot. AS

fot. AS

fot. AS
fot. AS

Aleksandra Kowalska, fi rma Kowal Stoisko fi rmy Eko-Natura Stoisko firmy Ar-Kos Stoisko fi rmy Rarytasy od Zawiasy

Stoisko PPHU Agnieszka Gajda-Sokołowska

Stoisko Pasieki Boży Dar Adama Wiklaka

Czesław Maszczyk
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3rawie � milionyw złotycK więcej na bXdowę 
terminalX mXltimodalneJo w .arsznicacK

Zarząd Województwa Łódzkiego zwiększył wsparcie na jedną z kluczowych inwestycji dla naszego województwa, 
czyli budowę terminalu przeładunkowego w kolejowej dzielnicy Zduńskiej Woli.

Zarząd WŁ zdecydował, że budowa 
terminalu w Karsznicach zostanie 
wsparta kwotą o �,� miliona zło-
tych wyższą, czyli dotacja wyniesie 
�1 mln ��� tys. zł. To unijne do¾ nan-
sowanie pochodzące z (uropejskie-
go )unduszu Rozwoju Regionalne-
go dla realizującej inwestycję spółki 
PKP Cargo Terminale. Pierwotnie, 
w przyjętej w czerwcu uchwale, do-
tacja wynosiła 4� milionów złotych.

- To przedsięwzięcie niezwykle 
istotne dla mieszkańców Zduńskiej 
Woli i najbliższych okolic miasta, 
ale także dla całego województwa 
- mówi Grzegorz Schreiber, mar-
szałek województwa łódzkiego. 
- Wspieramy budowę tego terminalu, 
by nie marnował się potencjał kole-

jowych Karsznic. Ta inwestycja ko-
rzystnie wpłynie na przyszłość mia-
sta i powiatu. Konsekwentne dążymy 
do rozwoju transportu w naszym wo-
jewództwie, zarówno pasażerskiego, 
jak i towarowego.

Prace przy budowie terminalu 
przeładunkowego w Karsznicach już 
trwają. Na zlecenie PKP Cargo Ter-
minale realizuje je spółka ZU(. Jak 
zapowiada inwestor, ma to być jed-
no z największych multimodalnych 
centrów logistycznych w Polsce. 
Całkowita wartość inwestycji wy-
niesie 1�� mln ��� tys. zł. Na nale-
żącym do kolei terenie o powierzchni 
�� hektarów powstaną dwie suwni-
ce bramowe, dziewięć torów, place 
rozładunkowe i magazynowe, hala 

naprawcza, a także infrastruktura 
towarzysząca, w tym drogi i parkin-
gi. Zgodnie z umową, terminal ma 
zostać oddany do użytku z końcem 
października ���� roku.

- Terminal w Zduńskiej Woli Kar-
sznicach uatrakcyjni ofertę przewo-
zową Grupy PKP Cargo i innych ko-
lejowych ¾ rm transportowych. To 
dlatego, że ta inwestycja znajdzie 
się w ciągu międzynarodowego ko-
rytarza łączącego nasze bałtyckie 
porty w Gdańsku, Gdyni, Szczecinie 
i Świnoujściu z portami basenu Mo-
rza Adriatyckiego. Terminal spowo-
duje również znaczne podniesienie 
jakości usług logistycznych świad-
czonych przez kolej, gdyż w środ-
kowej Polsce brakuje takiego nowo-
czesnego obiektu. Przez to powinno 
wzrosnąć również zainteresowanie 
transportem multimodalnym ze stro-
ny polskich i zagranicznych podmio-
tów - powiedziała +anna Jażdżyk, 
prezes PKP Cargo Terminale.  

Atuty lokalizacji terminalu w Kar-
sznicach to położenie przy ważnej 
dla całej (uropy linii kolejowej 
nr 1�1 oraz w bliskim sąsiedztwie 
trasy ekspresowej S�, co oznacza 
świetną komunikację we wszystkich 
kierunkach poprzez autostrady i dro-
gi ekspresowe� węzły A1�A� oraz 
A1�S14, S��S14 oraz S��A�. Termi-
nal będzie zapewniał kompleksową 
obsługę logistyczną połączeń kon-
tenerowych na Nowym Jedwabnym 
Szlaku w relacji Chiny ° (uropa, 
a także z portów bałtyckich na po-
łudnie naszego kraju i cały region 
środkowoeuropejski.

AA

Budowa terminalu już trwa. Całkowita wartość inwestycji 
wynosi prawie 128 mln 600 tys. zł

W związku z decyzją o zwiększeniu dotacji marszałek Grzegorz Schreiber 
spotkał się z Hanną Jażdżyk, prezes PKP Cargo Terminale oraz Jackiem 
Rutkowskim, wiceprezesem ds. handlowych spółki, i przekazał 
symboliczny czek z pełną kwotą wsparcia Tak będzie wyglądało multimodalne centrum logistyczne w Karsznicach

fot. PW

fot. AS
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Uroczystości obrzędowe rozpoczął marszałek Grzegorz Schreiber - gospodarz dożynek, 
od pokrojenia chleba upieczonego z tegorocznych zbóż 

fot
. S

EB

Kategoria wytrawne smaki Łódzkiego
1. miejsce - Koło Gospodyń i Gospodarzy Wiejskich w Woli Mąkolskiej (pow. zgierski) - za śliwkę schabem 
otuloną w duet z kluchami złączoną
2. miejsce - KGW w Kędziorkach „,Zakręceni” (pow. brzeziński) - za kędziorkowską zachciewajko-zalewajkę
3. miejsce - Polsko-Ukraińskie KGW Łódź-Byszewy (pow. łódzki wschodni) - za rybę faszerowaną 
świąteczną
Wyróżnienia:
KGW w Sikucinie (pow. zduńskowolski) - za kluski kładzione ze skwarkami z boczku z zasmażaną lebiodą 
i karmelizowaną śmietaną
KGW w Niedyszynie (pow. bełchatowski) - za pierogi z komosą białą i serem
Kategoria słodkie smaki Łódzkiego
1. miejsce - KGW w Pniewie (pow. kutnowski) - za tradycyjnego jeża wśród darów lasu
2. miejsce - KGW w Nowym Jasieniu Jasienianki (pow. tomaszowski) - za jasieniotkę
3. miejsce - KGW z Kolonii Myśliwczów (pow. radomszczański) - za kozicką z Myśliwczowa 
Wyróżnienia:
KGW Zdunianki (pow. łowicki) - za tradycyjny sernik na bazie sera twarogowego
KGW Gorczynianki (pow. łaski) - za tartę z konfi turą

Zwycięzcy konkursu „Łódzkie smakuje”

fot. KW

Sporo emocji wzbudził konkurs 
na najpiękniejszy wieniec dożynkowy

fot. SEB

Wśród gości marszałka Grzegorza Schreibera był Janusz Wojciechowski, europoseł 
Prawa i Sprawiedliwości, europejski komisarz do spraw rolnictwa i rozwoju wsi

Dożynki mieniły się kolorami strojów 
ludowych z całego województwa

fot. PW
fot. KW

: podzięce za teJoroczny plon

O kulinaria zadbały koła gospodyń wiejskich i jak panie z KGW 
gminy Zduny, z uśmiechem zachęcały do ich skosztowania

fot. KW

Wśród gości marszałka Grzegorza Schreibera był Janusz Wojciechowski, europoseł 

Dożynki mieniły się kolorami strojów 
ludowych z całego województwa

fot. PW
fot. KW

fot
. P

W
fot

. P
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fot
. P

W
fot
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Kolorowe wieńce z tegorocznych zbóż, kwiatów, owoców i ziół, chrupiący chleb i złocisty miód od pszczelarzy z całego 
Łódzkiego były symbolami Dożynek Wojewódzkich w Radomsku. Przypominamy to rolnicze święto, żeby trochę ożywić 
barwami jesienną szarugę.

- Każdy rok jest trudny, 
ale w tym roku w sposób wy-
jątkowy odczuwamy konse-

k w e n c j e 
pandemii 
oraz woj-
ny w Ukra-

inie. To ta-
kie momenty 

w dziejach oj-
czyzny, które wy-

magają solidarno-
ści. Potrzebujemy tej 

solidarności, żebyśmy potra¾ li współ-
działać - mówił Grzegorz Schreiber, 
marszałek województwa łódzkiego, 
zwracając się do rolników podczas 
ceremoniału dożynkowego.

Dożynki wojewódzkie rozpo-
częła dziękczynna msza w kościele 
pod wezwaniem św. Jadwigi Kró-
lowej. Odprawił ją ks. arcybiskup 
Wacław Depo, metropolita często-
chowski. W tradycyjnym ceremo-
niale dożynkowym uczestniczył 
cały Zarząd Województwa Łódzkie-

go, czyli wicemarszałkowie Piotr 
Adamczyk i Zbigniew Ziemba oraz 
członkowie zarządu� Robert Baryła 
i Andrzej Górczyński. Był również 
Janusz Wojciechowski, europejski 
komisarz ds. rolnictwa, parlamenta-
rzyści, radni wojewódzcy z Iwoną 
Koperską, przewodniczącą Sejmiku 
na czele, władze Radomska i powia-
tu radomszczańskiego oraz samorzą-
dowcy z całego województwa. Sta-
rostami dożynek byli Roma Kluska 
i (mil Krakowski, gospodarze z po-
wiatu radomszczańskiego.

Później uczestnicy uroczystości 
przeszli w barwnym korowodzie 
do parku Solidarności w Radom-
sku, gdzie trwał festyn dożynkowy. 
Na mieszkańców województwa cze-
kało ponad 1�� stoisk kół gospodyń 
wiejskich. Swoje stoiska mieli też 
pszczelarze, bo podczas dożynek ob-
chodziliśmy ;; Wojewódzki Dzień 
Pszczelarza. Była strefa zabaw dla 
dzieci i strefa militarna. W pobliżu 
sceny stanął również Mobilny Wir-
tualny Teatr +istorii.

(mocji dostarczyły roz-
strzygnięcia dożynkowych 
konkursów - kulinarnego 
„Łódzkie smakuje” �wyni-
ki w ramce� oraz na ,,Naj-
piękniejszy Wieniec Wo-
jewództwa Łódzkiego”. 
Pierwsze miejsce zajęło 
KGW Kogel Mogel z Raj-

ska Małego w pow. piotrkowskim, 
drugie - Stowarzyszenie Dla Naszej 
Wsi Wicie z gm. Kocierzew w pow. 
łowickim, a trzecie - KGW w Chór-
kach z gm. Grabów w pow. łęczyckim. 
Poznaliśmy także laureatów konkursu 
„Sołtys na plus”.

Dożynki Województwa Łódzkie-
go były także sporą dawką znako-
mitej muzyki. Jako pierwsi na sce-
nie zaprezentowali się artyści ludowi�
zespoły Ciebiałdowianie, Piliczanie 
oraz Bałdrzychowianie. Później przy-
szedł czas na gwiazdy - publiczność 
bawiła się przy przebojach zespołów 

Turnioki i )eel, 
a także 

Dawida 
Kwia t -

kowskie-
go i Raya 

Wilsona.                                                
KW

…oraz zespół Feel

fot. TG

…Ray Wilson…

fot. TG

Dawid Kwiatkowski… 

Gwiazdami dożynek byli: 

fot. TG

W dożynkach wzięli udział, między innymi, posłowie Prawa i Sprawiedliwości: 
(od prawej) marszałek senior Antoni Macierewicz, Anna Milczanowska, Robert Telus

fot. SEB
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Wśród laureatów konkursu Sołtys Plus znaleźli się między innymi: Andrzej Malinowski 
z sołectwa Grabica w gminie Sędziejowice, Przemysław Księski z sołectwa Wola 
Łaska w gminie Łask oraz Wiesław Pawłowski z sołectwa Rożniatów Kolonia w gminie 
Uniejów. Nagrody dla wyróżnionych sołtysów – podkaszarki spalinowe - wręczała Dorota 
Więckowska, radna klubu Prawa i Sprawiedliwości w Sejmiku Województwa Łódzkiego

Tarta z konfi turą przygotowana przez pa nie z KGW Gorczynianki w powiecie łaskim zdobyła 
wyróżnienie w konkursie „,Łódzkie smakuje” w kategorii słodkie smaki łódzkiego.Gratulacje skłdali 
Iwona Koperska, przewodnicząca Sejmiku oraz Grzegorz Schreiber, marszałek województwa łódzkiego

Panie z Koła Gospodyń Wiejskich z Felicjanowa w powicie poddębickim

Stowarzyszenie Kobiet Kreatywnych w Szczytach w powiecie pajęczańskim 

Koło Gospodyń Wiejskich Kuźniczanki z gminy Klonowa w powicie sieradzkim

Ostatnie przygotowania Koła Gospodyń Wiejskich 
w Lipniku, gmina Siemkowice, powiat pajęczański

Koło Gospodyń Wiejskich Osjaków 
w powiecie wieluńskim

Panie z Włynia w powiecie sieradzkim

fot. TG
fot. PW

fot. PW
fot. PW



www.lodzkie.pl10

fot. SEB
fot. Materiały szpitala 

&zekamy na pociąJ z :ielXnia do àodzi

Lepszy dostęp do kolei, połączenie mniejszych miejscowości ze stolicą 
województwa, niższa emisja trujących gazów do atmosfery, nowe oferty 
inwestycyjne i nowe miejsca pracy. Samorząd Województwa Łódzkiego 
rozwija infrastrukturę kolejową, a z pomocą przyszedł program rządu 
Prawa i Sprawiedliwości Kolej Plus. Dzięki niemu w naszym województwie 
zrealizowane zostaną projekty za ponad 1 miliard złotych. 

W sierpniu w Gminnym Ośrodku 
Upowszechniania Kultury i Sportu 
w Ostrówku w powiecie wieluńskim 
Grzegorz Schreiber, marszałek wo-
jewództwa łódzkiego oraz Ireneusz 
Merchel, prezes PKP P/K, podpisali 
umowę na opracowanie dokumentacji 
i realizację jednego z naszych projek-

tów w programie Kolej Plus. Chodzi 
o budowę liczącej prawie �� km linii 
kolejowej z Wielunia do Chorzewa 
Siemkowic, mającej zapewnić miesz-
kańcom tej części województwa bez-
pośrednie połączenie z Łodzią.

- Przystąpienie samorządu do pro-
gramu Kolej Plus jest sprawą bez-

precedensową - mówił Grzegorz 
Schreiber. - W ten sposób likwidu-
jemy bariery, o co od lat postulowali 
nasi mieszkańcy.

- Chcemy te projekty realizować jak 
najszybciej - dodał prezes PKP P/K.  
- Czas przygotowania inwestycji to 
4 lata, dlatego w ���� r. chcemy wejść 
na plac budowy. Nasz cel jest jeden� 
pasażer, dlatego życzę pasażerom, by 
za kilka lat mogli dojechać z Wielunia 
do Łodzi w półtorej godziny.

Wyniki naboru do programu Kolej 
Plus zostały ogłoszone w kwietniu. 
Ponad 1� mld zł pozwoli na realiza-
cję kilkudziesięciu inwestycji w ca-
łym kraju, łącznie 1��� kilometrów 
linii kolejowych. Na liście wybranych 
projektów są wszystkie trzy przygoto-
wane przez Urząd Marszałkowski Wo-
jewództwa Łódzkiego. To także mo-
dernizacja i elektry¾ kacja �4,� km linii 
kolejowej nr �4 na odcinku Piotrków 
Trybunalski - Bełchatów oraz wydłu-
żenie tej trasy do Bogumiłowa �dłu-
gość budowanej linii wyniesie �,� km�, 
a także realizowana przy współpracy 
z województwem świętokrzyskim do-

(instein pomaJa cKirXrJom 
podczas operacji

Urządzenie nazywa się (instein 9i-
sion �.� )/. Dzięki niemu lekarze 
widzą podczas operacji dokładne 
obrazy tkanek, również trójwymia-
rowe, co zdecydowanie poprawia 
precyzję dokonywanych zabiegów. 

- Wyjątkowe cechy systemu wi-
zyjnego pozwalają na wykorzy-
stanie go przy zabiegach chirurgii 
kolorektalnej, mapowania węzłów 
chłonnych, chirurgii przełyku, 
czy nawet cholecystostomii, czyli 
usunięcia pęcherzyka żółciowe-
go - wyjaśnia Daniel Joachimiak, 
dyrektor wojewódzkiego szpitala 

w Sieradzu. - Sprzęt jest też wypo-
sażony, między innymi, w wysokiej 
klasy insuflator C�� z podgrzewa-
niem i oddymianiem, co wpływa 
na dokładność wykonywanych za-
biegów. 

Dzięki wykorzystaniu nowego 
urządzenia operacje są dużo mniej 
inwazyjne, a co za tym idzie pa-
cjenci szybciej dochodzą do zdro-
wia po zabiegach. Korzyścią dla 
szpitala są  niższe koszty zabiegów. 
Jak policzył dyrektor Joachimiak, 
około 1� procent. 

KK

W Szpitalu Wojewódzkim im. Prymasa Kardynała Wyszyńskiego 
w Sieradzu mają od niedawna nowoczesny sprzęt laparoskopowy, 
dzięki któremu łatwej operować pacjentów.

=abytkowa dzwonnica w 'ziałoszynie Xratowana
80 tysięcy złotych z budżetu 
województwa łódzkiego wsparło 
renowację zabytkowej dzwonnicy 
kościoła pw. św. Marii Magdaleny. 
Odnowiony zabytek został poświęcony 
w dniu święta patronki parafi i, 
a samorząd Województwa Łódzkiego 
reprezentowała Iwona Koperska, 
przewodnicząca sejmiku.
Dziewiętnastowieczna dzwonni-
ca, która wzywa wiernych na msze 
w działoszyńskiej świątyni, to jeden 
z kilkuset obiektów na terenie woje-
wództwa, które zostały odnowione 
dzięki programowi „Łódzkie ratuje 
zabytki”.

- Całe lata staraliśmy się o renowa-
cję tego zabytku - przyznaje ks. Jan 
Skibiński, proboszcz para¾ i pw. św. 
Marii Magdaleny w Działoszynie.

Prace renowacyjne prowadzo-
n o w drugiej połowie ���1 roku. 
Ich koszt wyniósł prawie ��� tys. zł. 
Oprócz dotacji z budżetu wojewódz-
twa były to pieniądze para¾ i, m.in. 
od wiernych i darczyńców. Najważ-
niejsze w remoncie, jak podkreśla 
proboszcz, było odkopanie funda-
mentów i wykonanie izolacji obiektu, 
a następnie wymiana tynków. Murom 
przywrócono oryginalny wygląd i ko-
lorystykę nawiązującą do sąsiedniej 
świątyni.

Okazją do poświęcenia odnowio-
nej dzwonnicy było wprowadzenie 
do kościoła relikwii św. Marii Mag-
daleny, co miało miejsce w dniu pa-
tronki, czyli �� lipca. 

KW

W święcie parafi an uczestniczyła Iwona Koperska, 
przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego

Czworoboczna, trójkondygnacyjna dzwonnica wraz 
z wybudowanym w 1787 kościołem stanowią 
najstarsze i najpiękniejsze zabytki miasta i gminy fot. W

J

fot
. W

J

Dokument podpisany przez marszałka Grzegorza Schreibera oraz prezesa PKP PLK 
Ireneusza Merchla to pierwsza umowa w ramach rządowego programu Kolej Plus

Lekarze już korzystają z systemu Einstein podczas operacji

=daniem radneJo - Dla mieszkańców Wielunia i po-
wiatu wieluńskiego, ale także dla ca-
łego zachodu naszego województwa 
to jedna z najważniejszych inwesty-
cji od lat. Na budowę linii kolejowej, 
która umożliwi podróż pociągiem 
do Łodzi mieszkańcy czekali od daw-
na. Dla rządu Prawa i Sprawiedliwo-
ści oraz Samorządu Województwa 
Łódzkiego walka z wykluczeniem ko-
munikacyjnym to jeden z priorytetów. 
Temu służy między innymi program 
Kolej Plus. Wielkie słowa uznania 
dla marszałka Grzegorza Schreibera 
oraz Zarządu Województwa za to, 
że w tak wzorcowy sposób skorzy-
staliśmy z tego programu.

Edward Kiedos
radny klubu Prawa i Sprawiedliwości 
w Sejmiku Województwa Łódzkiego:

kumentacja modernizacji  około �� ki-
lometrów linii między Tomaszowem 
Mazowieckim i Skarżyskiem Kamien-
ną. Na tej trasie mieszkańcy nasze-
go województwa mogą już jeździć 
od grudnia ���1 roku. /inia kolejo-
wa została przywrócona po 1� latach.

Wartość projektów, które będą 
realizowane w Łódzkiem sięgnie 
1,�� mld zł, a wartość rządowego 

dofinansowania to 1,�� mld zł.
Przy podpisaniu umowy obecni byli 
także przedstawiciele Ministerstwa In-
frastruktury oraz poseł Prawa i Spra-
wiedliwości Paweł Rychlik.

 - Ten projekt został złożony w Mini-
sterstwie Infrastruktury jako pierwszy. 
To także pierwsza podpisana umowa 
w ramach programu Kolej Plus - mó-
wił poseł Rychlik.                             AS
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6pełniają się marzenia mieszkaĔcyw wsi

W niewielkiej miejscowości Dobra 
w gminie Sędziejowice mieszkań-
cy marzyli o świetlicy, czyli miej-
scu, gdzie mogliby się integrować 
i wspólnie bawić. To marzenie 
wkrótce się spełni. W Dobrej po-
wstanie nowoczesna kontenerowa 
świetlica, którą mieszkańcy nazwa-
li „Własny kąt”. Otrzymali na nią 
1�� tysięcy złotych wsparcia z no-
wego programu samorządu woje-
wództwa łódzkiego Infrastruktura 
Sołecka Plus.

Dotacja była dla mieszkańców 
Dobrej dużym zaskoczeniem.

- Gdy usłyszeliśmy, że jest taki pro-
gram, pomyśleliśmy� znów coś obie-
cują w Łodzi. Jednak postanowili-

śmy złożyć wniosek, choć bez wiary, 
że tak małemu sołectwu może się 
udać. Gdy okazało się, że dosta-
niemy pieniądze, osłupieliśmy 
- opowiada Dorota Mirowska, soł-
tys Dobrej.

- Do tej pory wspieraliśmy so-
łectwa grantami na drobne inwe-
stycje. Jednak często słyszałem 
od państwa, że potrzebne jest rów-
nież wsparcie obejmujące większe 
przedsięwzięcia, dlatego zapropo-
nowaliśmy program Infrastruktu-
ra Sołecka Plus. To jego pierwsza 
edycja, a państwo są pierwszymi 
zwycięzcami programu w powiecie 
łaskim. Serdecznie gratuluję - mó-
wił Grzegorz Schreiber, marszałek 

�� mln zł
przeznaczył w tym rokX samorząd 
wojewydztwa łydzkieJo na proJramy 
wspierające tereny wiejskie� : ���� 
rokX, czyli zanim 3rawo i 6prawie�
dliwoĞü przejęło władzę w 6ejmikX 
:ojewydztwa àydzkieJo i 8rzędzie 
0arszałkowskim, dotacje dla terenyw 
wiejskicK wyniosły dziesięü razy 
mniej, czyli zaledwie � milion złotycK

6  mln zł

4 mln zł

z pXli �� mln zł zostanie 
przeznaczonycK na realizację 
Jrantyw sołeckicK

to teJoroczny bXdĪet projektX 
,nIrastrXktXra 6ołecka 3lXs

fot. TG
fot. TG

fot. AS

fot. AS

W miejscowości Dobra w gminie Sędziejowice mieszkańcy otrzymali dotację na budowę świetlicy wiejskiej

O szczegółach swojego wymarzonego miejsca integracji 
mieszkańcy Dobrej opowiadali marszałkowi Grzegorzowi Schreiberowi, 
który w sierpniu wręczył im symboliczny czek z dotacją

Nowoczesna kontenerowa świetlica w Dobrej już stoi. W połowie listopada 
rozpoczęło się urządzanie wnętrza

W miejscowości Czerkiesy w gminie Pajęczno dom ludowy jest w trakcie budowy. 
Inwestycja została wsparta kwotą 100 tys. zł z programu Infrastruktura Sołecka Plus

Aż 10 milionów złotych z budżetu Samorządu Województwa Łódzkiego trafi o w tym roku do sołectw w Łódzkiem. 
4 miliony złotych z tej puli zostały przeznaczone na nowy program wsparcia obszarów wiejskich - Infrastruktura Sołecka Plus.

województwa łódzkiego, wręcza-
jąc mieszkańcom Dobrej symbo-
liczny czek.

We wrześniu zwycięzcy pierwszej 
edycji programu sukcesywnie pod-
pisywali umowy w Urzędzie Mar-
szałkowskim Województwa Łódz-

To nowy program wsparcia terenów wiejskich fi nansowany z bu-
dżetu Województwa Łódzkiego. Dotacje dla sołectw, które sa-
modzielnie mogły składać wnioski wynosiły do 100 tys. złotych. 
Zainteresowanie programem Infrastruktura Sołecka Plus było ol-
brzymie. Wpłynęło aż 300 wniosków i jednocześnie pomysłów 
na inwestycje. Sejmik Województwa Łódzkiego w czerwcu przy-
znał dotacje 20 projektom i jednocześnie zwiększył pulę z 2 mln 
do 4 mln zł. Dzięki temu dotację otrzymało kolejnych 20 projektów.

,nIrastrXktXra 6ołecka 3lXs

- Gdy usłyszeliśmy, że jest taki program, pomyśleliśmy: znów coś 
obiecują w Łodzi. Jednak postanowiliśmy złożyć wniosek, choć bez wiary, 
że tak małemu sołectwu może się udać. Gdy okazało się, że dostaniemy 
pieniądze, osłupieliśmy - opowiada Dorota Mirowska, sołtys Dobrej.

kiego. Sołectwa reprezentowali ich 
gospodarze, czyli sołtysi.

- To dla mnie bardzo ważne, że 
mogę spotkać się z państwem oso-
biście. Po raz pierwszy samorząd 

województwa jest tak blisko miesz-
kańców - mówił Grzegorz Schreiber.

- Ten projekt to bardzo dobry 
pomysł. Dzięki niemu może-
my realizować nasze marzenia. 
Chcemy wybudować tężnie so-
lankowe, altanę i chodniki, któ-

re połączą te elementy. Chcemy 
stworzyć strefę relaksu dla miesz-
kańców. Dążymy do tego, żeby 
wieś się zmieniała, a ludzie mieli 
gdzie odpoczywać i integrować się 

- mówi Alina Łuczak, sołtys wsi Wa-
liszewice w powiecie sieradzkim.

Na co sołectwa przeznaczą do-
tacje" Sołectwo Bedlno-Parcel 
w gminie Bedlno planuje zakup sce-
ny plenerowej. W gminie Dalików 
z powiatu poddębickiego chcą wy-
budować ścieżkę edukacyjną i po-
stawić lampy hybrydowe w miejsco-
wości Kontrewers. Sołectwo Bielice 
w gminie Krośniewice zyska nową 
wiatę, drewniane ławki, lampy so-
larne i elementy małej architektury. 
W Piekarach w powiecie łęczyc-
kim wyremontują świetlicę wiejską. 
W Krobanowie w gminie Zduńska 
Wola powstanie zielony zakątek pod 
chmurką.                                      AA
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7o było wielkie Kistoryczne widowisko
Blisko 250 pasjonatów historii z 27 grup rekonstrukcyjnych. Kilkanaście tysięcy mieszkańców województwa. Rozmach i niesamowite emocje. 
Taki był piknik militarno-historyczny „„Łódzkie Pamięta – wojewódzka inscenizacja bitwy nad Wartą z września 1939 r.”, zorganizowany przez 
Urząd Marszałkowski WŁ oraz Łódzki Dom Kultury.

Głównym wydarzeniem pikniku była 
rekonstrukcja bitwy, którą polskie 
wojsko stoczyło na polach pomię-
dzy Strońskiem i Beleniem pod Zduń-
ską Wolą. Armia Łódź, broniąca linii 
Warty i Widawki, przyjęła tu jedno 
z największych niemieckich uderzeń 
wojny obronnej 1��� r. Urząd Mar-
szałkowski zorganizował rekonstruk-
cję po raz drugi. Z większym rozma-
chem niż w zeszłym roku.

- Rok temu mogliśmy mówić, 
że wojna to tylko karty historii. Dziś 
na Ukrainie mamy kolejny dzień bo-
haterskiej obrony przed rosyjskim 
agresorem. Zobaczenie na żywo 
dramatu wojny pozwoli nam lepiej 
zrozumieć jej okrucieństwo - mówił 
rozpoczynając inscenizację Grzegorz 
Schreiber, marszałek województwa 
łódzkiego.

Marszałek nawiązał także do rapor-
tu o stratach wojennych i do reparacji, 
jakich od Niemiec będzie się domagać 
rząd  Prawa i Sprawiedliwości.

- Te pieniądze się Polsce należą 
i za chwilę zobaczymy, dlaczego 
- dodał Grzegorz Schreiber.

Inscenizacja była wielkim, budzą-
cym niesamowite emocje widowi-
skiem. O historyczne detale zadbało 
�� grup rekonstrukcyjnych z ca-
łej Polski. Pasjonaci historii ubrani 
w mundury z epoki odtworzyli kil-
ka epizodów krwawej bitwy na linii 
Warty, a wszystko przy kanonadach 
wystrzałów karabinowych i łoskocie 
wybuchów artyleryjskich.

- Wstrząsające wrażenie robiły 
zwłaszcza chwile, kiedy niemieckie 
samoloty zrzucały bomby na ucie-
kających mieszkańców wsi - dzielił 
się na gorąco wrażeniami z rekon-
strukcji pan Dariusz, który przyjechał 
na piknik z Radomska.

Widowisko zwieńczył pokaz lotni-
czy oraz uroczyste, nocne upamiętnie-
nie o¾ ar bitwy - w hołdzie zmarłym 
zostały zapalone znicze symbolizują-
ce śmierć około ��� polskich żołnie-
rzy. Piknik zakończył się koncertami 
na scenie. Wystąpiła Orkiestra Re-
prezentacyjna Wojsk /ądowych we 
Wrocławiu. Gwiazdą wieczoru był 
Piotr Cugowski z zespołem.

AA

Blisko 250 pasjonatów historii z 27 grup rekonstrukcyjnych. Kilkanaście tysięcy mieszkańców województwa. Rozmach i niesamowite emocje. Blisko 250 pasjonatów historii z 27 grup rekonstrukcyjnych. Kilkanaście tysięcy mieszkańców województwa. Rozmach i niesamowite emocje. 
Taki był piknik militarno-historyczny „„Łódzkie Pamięta – wojewódzka inscenizacja bitwy nad Wartą z września 1939 r.”, zorganizowany przez 

Ułani ostrzegają mieszkańców wioski 
przed zbliżającymi się Niemcami

Polskie wojsko broni swoich pozycji w historycznych 
umocnieniach zachowanych między Beleniem i Strońskiem

Ucieczka ludności cywilnej z terenów opanowywanych przez niemieckie wojska

Poprzedzające atak niemieckiej piechoty bombardowanie wsi przez samoloty Luftwaffe
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Wzruszająca historia Władka, mieszkańca wsi, który pomagał 
polskim żołnierzom. Zginął, a jego historia przedstawiona 
dzięki wspomnieniom opłakującej go narzeczonej

Polscy żołnierze zajmują pozycje po pierwszym odparciu ataku Niemców

Wróg zajął wieś i zaczyna terroryzować mieszkańców
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7o było wielkie Kistoryczne widowisko

Polskie wojsko broni swoich pozycji w historycznych 
umocnieniach zachowanych między Beleniem i Strońskiem

7o było wielkie Kistoryczne widowisko7o było wielkie Kistoryczne widowisko
Bitwa nad Wartą była jednym z najkrwawszych bojów stoczonych przez żołnierzy 
Armii Łódź podczas wojny obronnej 1939 roku. Trwała 27 godzin. Na polach 
Belenia, Piasków, Stroń- ska i Zapolic - na linii obronnej Warty i Widaw-
ki, walczyli żoł- nierze 30 pułku Strzelców Kaniowskich. 
W obliczu hu- raganowego ognia niemieckiej artylerii 
zza rzeki Po- lacy nie byli w stanie utrzymać pozycji. 
Ich zacięty opór utrudnił jednak wojskom niemieckim 
rozwinięcie na- tarcia w kierunku Łodzi i Warszawy. 

W bitwie zgi- nęło blisko 300 polskich żołnierzy.

Inscenizację poprzedził piknik militarno-historyczny, podczas którego zaprezentowało się kilkanaście 
jednostek wojskowych z całej Polski, była również wystawa pojazdów i sprzętu bojowego

Piknik zakończył się występem Piotra Cugowskiego
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'obra zabawa 
i promocja 
XnijnycK IXndXszy

Koncerty gwiazd w Sieradzu, Piotrkowie Trybunalskim, 
Skierniewicach, Zgierzu, Bełchatowie i Zduńskiej Woli.
Takie były tegoroczne Dni Otwarte Funduszy Europejskich.

DOFE to akcja ogólnopolska, ko-
ordynowana przez Ministerstwo 
Funduszy i Polityki Regionalnej. 
W naszym regionie zorganizowana 
została przez Urząd Marszałkow-
ski. To świetna zabawa dla miesz-
kańców województwa, ale przede 
wszystkim promocja funduszy euro-
pejskich i korzyści płynących z się-
gania po nie. 

Podczas DO)( bene¾ cjenci z wo-
jewództwa łódzkiego prezentowali 
swoje projekty. Można było wziąć 

udział m.in. w warsztatach z robo-
tyki, zorganizowanych przez Po-
litechnikę Łódzką, w czasie któ-
rych młodzież budowała robota 
z wykorzystaniem zestawów edu-
kacyjnych /ego Mindstorms. Były 
badania w programie pro¾ laktyki no-
wotworów głowy i szyi, zwiedza-
nie Centrum Nauki i Techniki EC1. 
Można było także poznać historię 
przemysłowej Łodzi w Centralnym 
Muzeum Włókiennictwa.

JG

Krystian Ochman rozgrzał publiczność w Sieradzkim Centrum Kultury 
zmodernizowanym dzięki unijnej dotacji z Urzędu Marszałkowskiego

Zespół LemON zagrał w Miejskim Ośrodku Kultury „,Stary Młyn” w Zgierzu

W Miejskim Domu Kultury w Zduńskiej Woli koncert dał Paweł Domagała

fot. DP
fot. DP
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:ojewydztwo oJlądane z roweroweJo siodełka

ĝwięto stXdenckieJo sportX
Blisko 6 tysięcy sportowców z całej Europy, 20 dyscyplin, 16 dni rywalizacji. Europejskie Igrzys-
ka Akademickie, największe święto sportu studenckiego na Starym Kontynencie, po raz pierwszy 
odbyły się w Polsce. I to w naszym województwie.
S portowcy z ponad czterdziestu krajów 
(uropy rywalizowali między innymi 
w siatkówce, koszykówce, piłce noż-
nej, tenisie, pływaniu, wspinaczce. To 
było ponad dwa tygodnie sportowej, 
honorowej walki i wielkich emocji:  
radości ze zwycięstw, łez z powodu 
niepowodzeń. 

Imprezę honorowym patronatem 
objął Grzegorz Schreiber, marsza-
łek województwa łódzkiego. Samo-
rząd województwa wsparł ją kwotą 
��� tysięcy złotych. Sportowcy po-
dróżowali pociągami Łódzkiej Kolei 
Aglomeracyjnej, która była o¾ cjalnym 
przewoźnikiem igrzysk.

W klasy¾ kacji generalnej Polska 
zajęła pierwsze miejsce, przed Turcją 
i Ukrainą, zdobywając łącznie �� me-
dali. W klasy¾ kacji uczelnianej trze-
cia była Politechnika Łódzka z dorob-
kiem � medali. Kolejna edycja igrzysk 
za dwa lata w węgierskich miastach� 
Debreczynie oraz Miszkolcu.           AA

Przemysław Jafra mieszka w Ra-
domsku, ale pracuje w Łodzi. Jest 
nauczycielem w Szkole Podstawo-
wej nr ��. To doświadczony rowe-
rowy turysta. Przemierzył Polskę 
wzdłuż i wszerz, jednak dotąd nie 
eksplorował województwa łódz-
kiego. Tego lata postanowił to nad-
robić. Zaplanował czterodniową 
wyprawę. Codziennie pokonywał 
grubo ponad 1�� kilometrów.

Wyruszył z Radomska. Kolejne 
etapy prowadziły m.in. przez Zduń-
ską Wolę, Łęczycę, Ozorków, Rawę 
Mazowiecką, Piotrków. Zaskoczeń 
podczas czterodniowej podróży nie 
brakowało.

-  Dla mnie największym odkry-
ciem były okolice Łęczycy. Gdyby 
ktoś miał tylko jeden dzień na taką 
wyprawę, zdecydowanie polecam 
właśnie tamte okolice - opowiada 
pan Przemysław. - Łęczyca, Kwiat-
kówek i udostępnione niedawno 
Grodzisko w Tumie to miejsca war-
te zobaczenia.

Duże wrażenie zrobił też na ra-
domszczaninie zalew Tatar w po-

bliżu Rawy Mazowieckiej. Godna 
obejrzenia jest także bełchatowska 
odkrywka z tarasu widokowego 
w Ĩłobnicy.

- Warto znaleźć się w środku Pol-
ski w Piątku ° dodaje Przemysław 
Jafra.

Jak podkreśla, nie korzysta 
z GPS, trasę kontroluje przy uży-
ciu klasycznych, papierowych map 
i oznaczeń w terenie. Przed wy-
prawą starannie planuje noclegi, 
głównie w gospodarstwach agro-
turystycznych, które bez proble-
mu można znaleźć niemal w każ-
dej okolicy.

- Dzięki temu cała wyprawa nie 
wiąże się z dużymi kosztami ° pod-
kreśla pan Przemysław.

W głowie układa już  plan przy-
szłorocznej, dużej wyprawy po 
Łódzkiem. Rajd potrwa �-� dni, 
a na trasie znajdą się m.in. Wie-
luń, Ożarów, Bolesławiec, Wieru-
szów, Jeziorsko, Uniejów, Oporów, 
Tomaszów Mazowiecki i miejsca 
wokół tego miasta, Poświętne
 i Przedbórz.                                           ED

fot SEB

fot SEB
fot SEB

Otwarcie igrzysk mogliśmy zobaczyć w Atlas Arenie w Łodzi

W hali MOSiR przy ul. Małachowskiego w Łodzi zwycięzców rywalizacji 
koszykarek i koszykarzy udekorował wicemarszałek Zbigniew Ziemba 

Ceremonia zamknięcia odbyła się w hali Sport Arena w Łodzi

Widok na bełchatowską odkrywkę 
z tarasu widokowego w Żłobnicy

Największe odkrycie wyprawy, czyli okolice Łęczycy. 
Otwarte niedawno Grodzisko w Tumie

Przystanek w Lipcach Reymontowskich

Trasa rowerowego touru po Łódzkiem
1 etap

Radomsko - Bełchatów - Zelów - Łask - Zduńska Wola

2 etap
Zduńska Wola - Szadek - Zygry - Gostków - Łęczyca 

- Tum - Góra św. Małgorzaty - Ozorków 

3 etap
Ozorków - Piątek - Walewice - Sobota - Chruślin - Krępa 

- Łyszkowice - Lipce Reymontowskie - Słupia i Wysokienice  
- Boguszyce - Rawa Mazowiecka 

4 etap
Rawa Mazowiecka - Żelechlinek - Lubochnia - Ujazd - Wolbórz - 

Polichno - Piotrków Trybunalski - Radomsko

Cztery dni, kilkadziesiąt odwiedzonych miejscowości i ponad pół tysiąca przejechanych kilometrów. Przemysław Jafra z Radomska wyruszył 
latem na rowerową wyprawę po naszym województwie.                                                 Co poleca?

fot. Arch. pryw.
fot. Arch. pryw.

fot
. A

rc
h. 

pr
yw

.



www.lodzkie.pl 15

7o oni są przyszłoĞcią polskiej piłki7o oni są przyszłoĞcią polskiej piłki7o oni są przyszłoĞcią polskiej piłki7o oni są przyszłoĞcią polskiej piłki
Emocje godne największych stadionów na świecie. Umiejętności zawodników równie 
imponujące. Pod koniec sierpnia w Łodzi kibicowaliśmy młodym piłkarzom z całego 
kraju, którzy wzięli udział w drugiej edycji ogólnopolskiego turnieju Świderski Cup.

W imprezach sportowo-rekreacyj-
nych, które otrzymały wsparcie 
z samorządu województwa, wezmą 
udział dzieci, młodzież oraz doro-
śli mieszkańcy wsi i małych miast 
z naszego regionu. Zawody prze-
prowadzane zostaną w dyscyplinach 
zespołowych i indywidualnych, or-
ganizowane będą także szkolenia 
oraz udział we współzawodnictwie 
na poziomie wojewódzkim, ogól-
nopolskim i międzynarodowym. 
Młodzi, zdolni sportowcy - dzieci 
i młodzież, będą reprezentować wo-
jewództwo łódzkie w kraju i za gra-
nicą. S¾ nansowane zostaną także 
szkolenia dla organizatorów sportu 
oraz instruktorów.

Przy podpisaniu umowy dotyczą-
cej wsparcia obecny był poseł Pra-

wa i Sprawiedliwości Mieczysław 
Baszko, który w listopadzie zeszłe-
go roku został prezesem Krajowego 
Zrzeszenia /ZS. Pomysły nowego 
prezesa na rozwój zrzeszenia po-
zwoliły zacieśnić współpracę samo-
rządu województwa z /ZS. Z korzy-
ścią dla mieszkańców niewielkich 
miejscowości w naszym regionie. 
To już drugie w tym roku wsparcie 
imprez sportowo-rekreacyjnych. Po-
przednie dotyczyło wydarzeń orga-
nizowanych do końca lipca, w tym 
14-dniowych obozów dla najzdol-
niejszych zawodników, podczas któ-
rych przygotowywali się oni do tur-
niejów centralnych.

- To dla mnie wielkie wydarzenie, 
że zarząd województwa łódzkiego 
w taki sposób docenia pracę /ZS. 

Umowę dotyczącą wsparcia, w obecności marszałka Grzegorza Schreibera oraz posła Mieczysława Baszki, 
prezesa Krajowego Zrzeszenia LZS (drugi z lewej), podpisał wicemarszałek Zbigniew Ziemba. Towarzyszył 
im Marek Mazur, prezes Wojewódzkiego Zrzeszenia LZS, a także radny Sejmiku WŁ (pierwszy z lewej)

6port, rekreacja, wielkie emocje� %ędzie się dXĪo działo
Zarząd Województwa Łódzkiego wsparł imprezy sportowe organizowane 
przez Wojewódzkie Zrzeszenie Ludowe Zespoły Sportowe na terenach 
wiejskich i w małych miastach.

Ta instytucja pomaga w rozwoju 
sportu, krzewi zdrowy tryb życia 

wśród dzieci i młodzieży, ale także 
działa na rzecz integracji społecznej 

i aktywizuje osoby starsze - mówi 
prezes Mieczysław Baszko.           AA

W tych emocjonujących zawodach 
grało blisko 4�� młodych piłkarzy 
z roczników ��1�-��14 pod wodzą 
prawie �� trenerów. Byli również 
najwierniejsi kibice, czyli rodzi-
ce, dziadkowie, opiekunowie. Nie 
było klasyfikacji końcowej, bo cel 
to przede wszystkim zabawa i roz-
wój umiejętności zawodników, ale 
i piłkarze, i ich fani dali z siebie 
wszystko. 

Patronem turnieju jest Karol Świ-
derski, reprezentant Polski w pił-
ce nożnej, wychowanek łódzkiego 
SMS, obecnie zawodnik Charlot-
te )C �USA�. Świderski błysnął 

piękną bramką strzeloną dla Polski 
w meczu /igi Narodów z Walią. 

Grali reprezentanci akademii pił-
karskich, między innymi Pogoni 
Szczecin, /egii Warszawa, /echii 
Gdańsk, /echa Poznań, Jagiello-
nii Białystok, Wisły Kraków, Za-
głębia /ubin, Arki Gdynia. Nasze 
województwo reprezentowali mło-
dzi piłkarze ŁKS, Widzewa Łódź, 
GKS Bełchatów, Akademii Piłkar-
skiej Parzęczew, UKS SMS Łódź 
oraz organizatora turnieju - AKS 
SMS Łódź. Oglądaliśmy 1�� me-
czów na sześciu boiskach. Warto 
dodać, że nagrodę fair play w rocz-

niku ��14 otrzymała AP Pa-
rzęczew. 

Patronem tego emocjonu-
jącego turnieju był Samorząd 
Województwa Łódzkiego, 
a wsparło go finansowo Mi-
nisterstwo Sportu i Turystyki. 
Wśród gości byli między innymi 
(lżbieta i Grzegorz Świderscy, 
rodzice patrona zawodów Karo-
la Świderskiego, oraz były piłkarz 
Widzewa Łódź oraz RC /ens Miro-
sław Tłokiński, prezes Łódzkiego 
Związku Piłki Nożnej oraz wice-
prezes PZPN.

AA

fot. PW
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I zawodnicy, i kibice dali z siebie wszystko

Umiejętności młodych
piłkarzy dobrze rokują 
polskiej piłce nożnej

Nie było klasyfi kacji końcowej, ale emocje 
i zdobyte doświadczenie to bardzo cenne nagrody

Oglądaliśmy wiele takich strzałów na bramkęNa turniej przyjechało blisko 400 młodych piłkarzy
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klub radnych PiS

radny niezrzeszony

województwo łódzkie wspiera przedsiębiorców




